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سعید جلیلی: 
مدیریت فرهنگی مدیریت عابربانکی نیست

ســـعید جلیلـــی، در حـــوزه فرهنـــگ چـــه در میزگرد و چه در مناظره اش ســـعی 
داشت تا خیلی ورود به سوال های کارشناسان نداشته باشد و این در میزگرد 

فرهنگی اش بیشتر نمود داشت. 

   قانون نباید تابع سلایق باشد 
او در پاســـخ به پرســـش  کارشناســـان در موضوع حجاب و اعمال جریمه برای 
کســـب وکارها و ایجاد خدشـــه به انسجام اجتماعی، به کلیات اشاره کرد و به 
گر امـــروز موضوعاتی  جـــای جواب مشـــخص به این ســـوال گفت: »معتقدم ا
مثل حجاب و زن در کشـــور ما مطرح می شـــود و برخی این گونه نســـبت به آن 
حساسیت نشان می دهند، باید به این توجه کنیم برخی ها چگونه برای حوادث 
یختند و برای کشتار زنان و بمباران بیمارستان ها توسط  ایران اشک تمساح ر
یم صهیونیســـتی عکس یادگاری گرفتند.« کارشـــناس برای اینکه جوابش را  رژ
بگیرد، دوباره سوالش را این طور مطرح کرد که اگر به دلیل بی حجابی یک تاکسی 
اینترنتی به پارکینگ منتقل شود یا یک رستوران تعطیل شود و ضرر اقتصادی 
ید، باز هم جوابی کلی داد و گفت: »باید برای  کند شما برایش چه راهبردی دار
زنان در موضوعات مختلف برنامه داشت. حجاب و هر چیزی نظیر راهنمایی 
و رانندگی در کشور قانون دارد و قانون نباید تابع سلایق باشد. در دولت سایه 
این بحث را داشتیم هرچه که جاری است، لزوما صددرصد درست نیست.«

   نهضت ضدسانسور در ایران را خنثی می کنیم
او درخصوص اثربخشی فرهنگی و کارهایی که در این زمینه می خواهد انجام 
دهد، به فیلم »بازمانده« اثر سیف الله داد اشاره کرد و گفت: »فیلم بازمانده اثر 
مرحوم سیف الله داد یکی از کارهای خوب ما بود. ما می توانیم از فرصت های 
یم بـــرای ارتباط با دنیا اســـتفاده کنیم. انیمیشـــن هایی مثل  فرهنگـــی کـــه دار
یم که در خارج از ایران مشـــتری دارند و  »پســـر دلفینـــی« و »بچـــه زرنـــگ« را دار
مورد اســـتقبال واقع خواهند شـــد، برای ما موفقیت های بزرگی را رقم خواهند 
، درخصوص اهمیت بازتاب رســـانه ای  زد. اشـــاره جلیلی به موضوع سانســـور
موفیقت هـــای ایـــران بـــود و پیش از این هم گفته بود: »موفقیـــت زنان ایرانی را 
سانســـور می کننـــد؛ امـــا می دانیم که در حوزه هنر و فرهنـــگ با عمق راهبردی 
می توانیـــم نهضت ضدسانســـوری در ایران را خنثی کنیـــم. همه دارند اذعان 

می کنند که ایران امروز ارتقا پیدا کرده است.«

   نگاه به بخشی از زنان جامعه
جلیلی در مناظره فرهنگی درخصوص زنان و چالش هایی که در جامعه وجود 

دارد، با نگاهی به بخشی از زنان جامعه گفت: »غرب در موضوع زن به بن بست 
رســـیده و با چالش های جدی روبه روســـت و خودشان نیز در مقالات شان به 
آن اعتراف دارند و همان کسانی که امروز در برابر کشتار ده ها هزار زن در غزه 
و فلســـطین ســـکوت می کنند و با قاتلان عکس یادگاری می گیرند یک باره در 
موضوع زن در ایران بسیار فعال می شوند. چرا؟ چون آنها قوت و موفقیت ما را در 
عرصه مقاومت و پیشرفت می بینند. برای تقویت خانواده طرح های مختلفی 
یم. همه خانواده های ایرانی حتی آنهایی که خیلی مذهبی نیستند آزادی  دار
داشتن حریم عاشقانه در خانواده برایشان بسیار مهم است، ببینیم حجاب 
چه موضوعی دارد؟ حجاب برای حضور اجتماعی زن هست. حریم خانواده 

را تقویت می کند تا زن بتواند به بهترین شکل نقش خود را ایفا کند.«

   رفع فیلترینگ نامعلوم
او در حوزه فیلترینگ به جای اعلام نظر شفاف به پیام رسان های ایرانی اشاره 
کرد و گفت: »خطاب من به کسانی است که در فضای مجازی داخلی کارهای 
خوبی انجام دادند. با پیام رسان هایی داخلی مثل بله، روبیکا، سروش، ایتا، 
... کار بزرگی انجام  ، باد صبا و نشـــان، بلد، ســـلام، اســـنپ، تپســـی، کافه بازار
دادنـــد. اینکـــه در موضـــوع فضای مجـــازی برخورد فعالانه داشـــتند و منفعل 
نبودند.« جلیلی در حوزه مدیریت فرهنگی و اینکه چطور باید دولت در این 
حوزه ورود کند، گفت: »مدیریت فرهنگی مدیریت عابربانکی نیست که فقط 
پول بدهد. گزارش ثمره بودجه هایی که اختصاص داده می شود باید با توجه 

به آثاری که دیده می شود، بررسی شود.«

   فیلم و کتاب های که جلیلی اشاره کرد
او در بخشی از صحبت هایش، به فیلم هایی که برخی کشورها در حوزه زنان و 
قهرمانان ملی شان ساخته اند اشاره کرد و گفت: »می خواهم نگاهم را در موضوع 
فرصت فرهنگی مطرح کنم ، سوال می پرسم چند نفر از ما اسم فیلم سینمایی 
»جت نیا دین« را شنیده ایم؟ فیلمی راجع به یکی از زنان قهرمان ملی اندونزی 
اســـت. شـــبیه زنان لرده ایران و همان زمانی که آنها در برابر اســـتعمار انگلیس 
اسلحه دست گرفته بودند در آنجا هم این زن مبارزه می کرد؟ چند نفر از شما 
اسم فیلم »سردار کورمانجان« را شنیده اید؟ راجع به خانم قهرمان ملی قرقیزستان 
و داستان آن شبیه آتش و بادی است که خودمان سال گذشته ساخته بودیم. 
« در الجزایر را می خوانند  گر کتاب های »طاهر وطار برای تبادلات فرهنگی و ا
حتما »سووشون« ما را هم دوست خواهند داشت. احمدرضا معتمدی کتابی 
دارد به نام »فلســـفه فیلم« که ســـه فیلســـوف برای آن مقدمه نوشته اند و کتاب 
جامع و کاملی اســـت، در کنارش همین ســـریال »آتش و باد« که با کارگردانش 
یخی برای این فیلم داشته ام.« صحبت می کردم می گفت شش سال مطالعه تار

وقتی موضوع مناظرات انتخاباتی به حوزه فرهنگ ربط پیدا کرد، انگار 
یخ گفت وگوها باز شد و هیجانی که از پیش تر توقع می رفت وجود داشته 
باشد، بالاخره ایجاد شد. نه اینکه این دور از گفت وگوها مطلقا به دور از 
کلی گویی های مغلق باشد اما لااقل از لابه لای صحبت های شش نامزد 
ریاست جمهوری می شد جملاتی شنید که با گرفتن سرنخ آنها کمابیش 
امکان راهیابی به آنچه در ذهن هر کدام می گذرد یا نمی گذرد میسر بود 
و هرکس اگر دقت به خرج می داد، می توانست تصوری کلی از فضای 
هر دولت احتمالی را در ذهنش شـــکل بدهد. درباره کتاب، موســـیقی، 
فضای مجازی و چند مساله دیگر در این دور از مناظرات صحبت شد 
و حتی در فرازهایی از بحث کار کشـــید به مســـائلی که مطلقا خارج از 
دایره موضوع بودند. اما یکی از موضوعات مهم این مباحث که می توان 
نظرات افراد درخصوص شـــان را معیاری برای ســـنجش خیلی چیزهای 
دیگر در حوزه فرهنگ قرار داد، سینماســـت. اینکه یک دولت با ســـینما 
چه نوع برخوردی داشـــته باشـــد، به طورکلی می تواند نشان بدهد ایده 
فرهنگی آن دولت چیست یا چه چیزهایی در سرشان نیست. هیچ کدام 
از این شـــش نامزد قبلا رئیس جمهور نبودند؛ هرچند هرکدام تا به حال 
مســـئولیت هایی داشـــتند که تا حدودی فضای دولت احتمالی شان را 
قابل تصـــور می کند. برای اینکه ســـرنخ جمـــلات تک ضرب این افراد را 
بتوانیم بگیریم و به اصل مطلب هرکدام پی ببریم، لاجرم باید مقداری 
به تبارشناســـی سیاســـی و اجرایی هرکدام رجوع کنیم. جمهوری ما ۴۶ 
ساله است و تا همین جا آنقدری از تاریخچه سیاسی و جناحی برخوردار 
شـــده که آدم ها را بتوان به رغم ویژگی های اختصاصی شـــان و با لحاظ 
تغییـــرات زمانـــه و آرایش های تحول یافته زمینه ای، در هر حوزه ذیل این 
تابلوها قرار داد و به چند فاکتور کلی برای شناخت شان رسید. اول ببینیم 
مساله امروز سینمای ایران چنانکه می تواند متناسب با یک طرح بحث 
یاســـت جمهوری باشـــد، چیســـت و سپس نسبت  کلی در انتخابات ر
نظرات و راهبردهای هرکدام از نامزدها با این مسائل را می توان سنجید. 

   آنچه بر ما گذشت
یم گذشته از سال های ۵۲  سینمای ایران در دهه ۵۰ ورشکست شده بود. رژ
و ۵۳ به این ســـو جلوی جریان موج نو را که طنینی متفاوت با فیلمفارســـی 
داشت، گرفت و آنچه باقی مانده بود نمی توانست نظر تمام مخاطبان سینما 
را جلب کند و حتی نتوانست نظر همان افرادی را که پیش از آن مخاطبش 
تکلیف  ، سه سال بعد از انقلاب جو بلا بودند به خود معطوف نگه دارد. تا دو
کثر موج نویی ها به  کم بود و ســـپس ضمن بازگشـــت ا در ســـینمای ایران حا
صحنه، نسل جدیدی از فیلمسازان جوان وارد میدان شدند که به مجموعه 
آنها »ســـینمای نوین« گفته می شـــد. این موج دوم بسیار قدرتمندتر از موج نو 
که هم مولفان موج نو را درون خود داشـــت و هم ایده پردازان  ظاهر شـــد؛ چرا
جدید را اضافه کرده بود و هم برخلاف موج نو که حدود ۵ سال بیشتر نتوانست 
کارش را ادامه بدهد، زمان بیشتری برای عرض اندام پیدا کرد. این جریان اما در 
ی  ادامه با همان طراوت اولیه ادامه پیدا نکرد و فیلمسازان دهه شصتی طور
که انگار آمده بودند تا هیچ وقت بازنشسته نشوند، شروع به ایجاد تشکیلات و 
سیستمی کردند که اجازه ورود هر عنصر چالشگر و متفاوتی را به خود نمی داد. 
بعد از دهه ۶۰ گفتمان لیبرالیســـم در عرصه سیاســـی و عمومی کشـــور به مرور 
دست بالا را پیدا کرد و طیفی از سیاسیون که قدرت اجرایی را هم به دست 
داشـــتند، منافع شـــان در این بود که طبقه متوســـط مرکزنشین را به عنوان لیدر 
باقی طیف ها و گروه های اجتماعی جا بیندازند. سهم تهرانی ها در سال ۷۶ 
گران ســـینمای ایران بود اما در ســـال ۸۴ رسید  حدود ۲۷ درصد از کل تماشـــا
بـــه ۵۲ درصـــد. هزینه تهرانیزه کردن فرهنگ ســـینمایی کشـــور هم این بود که 
تعداد مخاطبان از بالای ۸۰ میلیون به زیر ۸ میلیون نفر رســـید. اینها باعث 
شـــد به مرور دیگر فیلم ســـاختن در ســـینمای ایران صرفه اقتصادی نداشـــته 
باشد؛ حالا هر قدر هم که یک فیلم از ساختار و داستان و مساله یابی و انواع 
کتورهای مناسب بهره برده بود، فرقی نداشت. از جایی به بعد دیگر صحبت  فا
از سینمای خصوصی نمی توانست معنای جدی داشته باشد اما اتفاقا بانیان 
ینی مثل کوچک کردن دولت و سپردن  این وضعیت به طور کلان مدافع عناو
ی در  کار به دســـت بخش خصوصی بودند. در دهه ۹۰ شـــیوه ای از فیلمســـاز
ســـینمای ایـــران بـــه راه افتـــاد که بودجه هایـــش را از بیت المـــال می گرفت اما 
مدعـــی خصوصـــی بودن بود. آنها در حقیقت بودجه هـــا را نمی گرفتند، بلکه 
می کندنـــد و می بردند؛ از صندوق های بازنشســـتگی، بانک ها و موسســـات 
. این یک اقتصاد سیاســـی در  ی و از هر روش غیرقانونی دیگر مالـــی و اعتبـــار
ی اسلامی بود اما ژست  سینمای ایران شکل داد که وابسته به خزانه جمهور
یســـیون می گرفت و پول ها را از بیت المال به شـــکل ناســـالم اخذ می کرد.  اپوز
ی گرفت  ی جشـــنواره ای و ســـفارتی هم در ایران قوت بسیار جریان فیلمســـاز
ی فیلم های ایرانی فستیوال هایی شدند که به شکلی  و مرجعیت ارزشـــگذار
آشکار سوگیری های سیاسی داشتند. در دهه های پیش فرمول جایزه گرفتن 
از این فســـتیوال ها خلاصه می شـــد در نمایش تصویری عقب مانده و فقیر از 
ایران اما در ایام متاخر این فرمول تغییر کرد و به معادله ای دوبندی رسید که 
عبارت بود از نمایش تصویری مردسالارانه و زن ستیز از جامعه ایران و حمله 

 . به قانون قصاص و موضوع اعدام در این کشور
البته در تمام سال های بعد از دهه ۶۰ همین جریان به خصوص سر کار نبود 
و گروه هـــای مقابـــل هـــم کارنامه ای هـــر چند کوچک تر دارند که قابل بررســـی 
اســـت. مثلا دوره ای که معاونت ســـینمایی وزارت ارشـــاد بین سال های ۷۴ 

تا ۷۶ از ســـر گذراند، گویای شـــیوه و نگرشـــی اســـت که بعضی از گروه های 
دیگر در مدیریت ســـینمایی دارند. در آن دوره طلیعه نســـل دوم فیلم فارسی 
ظهور کرد و در عوض مقابل بعضی از فیلمسازانی که با انقلاب اسلامی وارد 
ی وجود نداشـــت. مثلا حاتمی کیا دو سال  ســـینما شـــده بودند،  سر ســـازگار
ی کنار بکشد و مسافرکشی کند یا با فیلم »آدم برفی«  مجبور شد از فیلمساز
ی  داوود میرباقری برخورد بدی صورت گرفت. کج فهمی، نص گرایی و تندرو
که حتی به خودی بودن خودی ها پی نمی برد و مرتب با بدبینانه ترین شـــکل 
ممکن دنبال یافتن بهانه ای برای دشـــمنی با این و آن بود، هنوز هم در میان 
یادی  خلـــف همـــان طیـــف دیده می شـــود. از آن ســـو در همان دوره تعـــداد ز
فیلمســـاز جدید وارد ســـینما شـــدند که عمدتا فیلم هایی با موضوعات دفاع 
ی  مقدس یا امثال آن ســـاختند اما تقریبا هیچ کدام شـــان چهره های ماندگار
نشـــدند. معیار انتخاب این آدم ها برای ورود به عرصه ذره ای به مســـائل فنی 
و هنری ربط نداشـــت و آن همه هزینه ای که شـــد، هیچ خروجی مشـــخصی 
ی تغییر کردند  باقی نگذاشـــت. بین ســـال های ۸۴ تا ۹۲ هم مجریان کشوردار
گر سینمایی به مسائل نگاه کنیم، خود این ۸ سال به دو نیمه چهارساله  اما ا
قابل تقسیم است. در چهار سال اول هنوز پدرخوانده های سینما که از دهه 
ی  ۶۰ وارد کار شـــده نفوذشـــان را حفظ کرده بودند و تنها تغییر مشـــهود مقدار
سختگیری بیشتر در ممیزی ها بود. در چهار سال دوم کسی معاون سینمایی 
وزارت ارشـــاد شـــد که این معاونت را تبدیل به ســـازمان کرد و از آنجایی که با 
پدرخوانده هـــا یـــک دعوای صنفی و فرقه ای قدیمی داشـــت، دوران پرچالش 
و پرحاشـــیه ای را رقم زد اما به لحاظ ممیزی اتفاق بدی برای ســـینمای ایران 
در آن ســـال ها نیفتاد. در دو ســـال آخر عمر آن دولت هم تعدادی فیلمســـاز 
جدیـــد وارد ســـینمای ایـــران شـــدند، امـــا هم چنیـــن اتفاقی دیر افتـــاد و تاثیر 
ی روندها نگذاشت و هم کسانی که وارد میدان شدند، به گفتمان  خاصی رو
همان پدرخوانده های قدیمی تعلق داشتند. در سه سال گذشته اما تعدادی 
فیلمساز جدید وارد فهرست کارگردانان سینمای ایران شدند که بعضی شان 
آدم های با اســـتعدادی بودند. به تعبیری می توان گفت دفتر نســـلی سینمای 
کران هنوز در چنبره مافیا  ایـــران در ایـــن مدت در حال ورق خوردن بـــود، اما ا
قرار داشت و همان چه که نسل دوم فیلمفارسی خوانده می شد، بر گیشه ها 
یخچه نیم قرن  سلطنت می کرد. پس از این مرور مختصر و دستچین شده از تار
ی بیان  یاست جمهور اخیر سینمای ایران که متناسب با بحث انتخابات ر
شـــد، می توان نســـبت گفتمان هر کدام از نامزدها را با گرفتن ســـرنخ هایی از 
لابه لای صحبت هایشـــان با هر کدام از دوره های مدیریتی ســـنجید و به این 
ی کار بیاید، در دوره اش چه فضایی در مدیریت  گر هر کســـی رو پی برد که ا

سینمایی پدید خواهد آمد. 

   ســـرنخ این حرف ها را در کجای تاریخچه ســـینما 
جست وجو کنیم؟

یاست جمهوری چهاردهم در حوزه سینما به سه دسته قابل  موضع نامزدهای ر
تقسیم است. گروه اول کسانی هستند که تفکرشان به جریان غالب مدیریتی 
در این چند دهه تعلق دارد. حرف از ســـینمای خصوصی می زنند بی اینکه 
توضیح دهند وقتی فیلمسازی در ایران از صرفه اقتصادی افتاده است، چطور 
می شود سینمای ایران را به بخش خصوصی سپرد و سر از ماجرای پول های 
آلوده در نیاورد. حرف از حضور در فستیوال های خارجی می زنند بی اینکه اولا 
برای عبارات »جهانی شدن سینما« مقیاسی فراتر از بلوک غرب قائل باشند 
و ثانیا تکلیف شان با توقعات سیاسی این جشنواره ها را مشخص نمی کنند. 
گـــروه دوم کســـانی اند که باید عقبه فکری و حتـــی تکامل این تفکر مدیریتی 
که دارند را در فواصلی مثل ســـال های ۷۴ تا ۷۶ و ۸۴ تا ۹۲ و ۱۴۰۰ تا به حال 
ی گشاده ای نسبت به  یان رو جســـت وجو کرد. در ســـه ســـال اخیر از این جر
گر چنین مســـیری ادامه پیدا کند، می توان  فیلمســـازان جدید دیده شـــد و ا
در بلندمدت به آینده سینمای ایران امیدوارتر بود. اما مشکل اینکه فیلم ها 
کران جور دیگری  برای جشـــنواره یک جور ســـاخته و انتخاب می شوند و در ا
برخورد می شود، چیزی نیست که بتوان آن را یک اتفاق، یک خطای سهوی 
یان هر وقت ســـر کار آمده،  یا یک وضعیت خارج از کنترل دانســـت. این جر
یکش، در ســـینما طرف فیلمفارســـی  به رغـــم طنیـــن مطنطن آواهای ایدئولوژ
حـــلال را گرفتـــه و از بی دردســـری آن اســـتقبال کرده اســـت. نـــوع برخورد این 
یان با خودی های پیشرو و نواندیش هم به رغم اینکه در گذشته تلخ ترین  جر
یه ها نشده است. همان طور  خاطرات را رقم زد، هنوز باعث عبرت و اصلاح رو
ی مثل »از  ی بـــا حاتمی کیـــا و میرباقـــری و کمال تبریزی بابـــت آثار کـــه روزگار
کرخـــه تـــا رایـــن«، »آدم برفـــی« و »مارمولک« برخـــورد بدی شـــد، به رغم اینکه 
گذشـــت ایام غلط بودن آن برخوردها را به همه ثابت کرد، در دوره اخیر هم 
« و »بی بدن« و موارد متعددی از  با »مصلحت«، »لباس شخصی«، »علف زار
ی  این دست برخورد بدی صورت گرفت. نص گرایی شدید که فیلمی شعار
با موضوعی واضح را می پســـندد نه فیلمی که با بیان ظریف و غیرمســـتقیم 
یان سیاسی و مدیریتی است که حتی  تاثیر می گذارد، یکی از آفات این جر
برای هنرمندان خودی، دردســـرهایی جدی درســـت می کند. اما آنها مطابق 
برنامـــه هفتـــم توســـعه طرفـــدار حمایت دولت از تولید در ســـینما هســـتند تا 
ســـاختار فعلی آن ترمیم شـــود و در ضمن طرف تقویت مخاطب و کشـــاندن 
پای قهر کرده ها به ســـالن ســـینما از طریق اعطای یارانه مصرف محصولات 
فرهنگی اند. البته این ایده ای است که مدت ها از طرح آن می گذرد اما هنوز 

هیچ قدمی در راســـتای تحققش برداشته نشده است. 
دســـته ســـومی هم هست که می خواهد در این میانه بایستد و بیشتر از اینکه 
صاحب ایده فرهنگی باشد، درباره ساخت وساز حرف می زند. این جریان را 
می توان فاقد یک ایده فرهنگی جامع دانست و ممکن است در دامن هر کدام 
از جریان هایی بغلتد که دور میز مناظره، در سمت چپ و راست او نشسته اند. 

سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی: 
4 اقدام فرهنگی دولت خانواده

قاضی زاده هاشمی تنها نماینده دولت فعلی است که در این انتخابات شرکت 
کرده است و در همه صحبت هایش سعی می کند تا اشاره ای به خدمات دولت 

سیزدهم داشته باشد. 

   مردمی سازی در حوزه فرهنگ
او در میزگـــرد فرهنگـــی اش توجـــه ویـــژه دولتش را بـــه موضوع خانواده دانســـت و 
گفت: »اسم دولت خود را دولت مردم و خانواده نام نهادم.« قاضی زاده هاشمی 
مردمی سازی در حوزه فرهنگ را یکی از اولویت های اصلی دولتش دانست و گفت: 
»باید مردمی سازی در بخش های مختلف فرهنگ نیز پیاده سازی شود و اکنون 
۸۰ هزار مسجد، ۱۱۰ هزار مدرس، هشت هزار امامزاده و ۲۰۰ هزار موقوفه داریم که باید 
با طرح واحد خانواده و محله پیوند بخورند و اداره تمام آنها به دست مردم باشد.« 
او در حوزه فرهنگ به گفته خود می خواهد افکار شهید رئیسی را دنبال کند، وی 
افزود: »کسانی که به من کمک می کنند افرادی هستند که در ستاد تحول دولت 
حضور داشتند و اصلی  ترین وزارتخانه  ها در دولت من وزارتخانه هایی هستند 

که از عنصر خانواده پشتیبانی می کنند.« 

   غیرهنرمندان بر هنرمندان مدیریت نمی کنند
این کاندیدا در خصوص نقش هنرمندان و مدیریتی که در این حوزه دارند، گفت: 
»به این قائل نیستم که غیرهنرمندان از هنرمندان مراقبت کنند. پزشکان، معلمان، 
خبرنگاران و هر جریانی نیز به همین ترتیب. وقتی می گویم کار را به مردم می سپارم، 
یعنی سیاستگذاری، اجرا و نظارت را به مردم می سپاریم .وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی را با مشورت جامعه فرهنگ و هنر و کسی که مقبول آنان باشد، انتخاب 

می کنم چون قرار است در تعامل با آن جامعه باشد.« 

   فیلترینگ دقیق و علمی نبود
قاضی زاده هاشمی درباره فیلترینگ ابتدا کلیاتی را مطرح کرد و وقتی کارشناسان 
نظر صریح او در این باره را جویا شدند گفت: »بهترین قضات برای حفظ سلامت 
فضای مجازی مردم هستند. فضای مجازی در لیبرال ترین کشور دنیا این گونه 

است که پدر خانواده می تواند بعضی سایت ها را   روی فرزندش ببندد. طبع جامعه 
ما عفیف است، اگر این کار را به مردم بسپاریم بهتر است. حتما ترکیبی از فعالان 
فضای مجازی و ترکیبی از مردم را به عنوان نمایندگان دولت برای کنترل فضای 
مجازی خواهم گذاشـــت و یک آزادی هم باید به خانواده بدهیم.« او همچنین 
در مناظره فرهنگی وقتی دوباره با سوال فیلترینگ مواجه شد، گفت: »فیلترینگ 
دقیق و علمی انجام نشـــده اســـت. گوگل پلی و برخی بازی ها را فیلتر کردیم که 
نوعی مردم آزاری است .بهترین فیلتر عرف جامعه است، باید به خانواده ها برای 

محدودیت در اینترنت نقش بدهیم.«

   یوسف پیامبر و مختارنامه از نگاه قاضی زاده
قاضی زاده هاشـــمی در ادامه با گفتن اینکه در بنیاد شـــهید فیلم هایی را در این 
ســـه سال ســـاخته اند، گفت: »امروز فرهنگ ما مورد هجمه رقباست. مصری ها 
ســـریال حشاشـــین را می سازند و تاریخ ما را تحریف می کنند. قهرمانان تاریخی 
یـــم. حتـــی در عصر حاضر ۲۳۰ هزار شـــهید داریم که قابلیت تعریف  بزرگـــی دار
گسترده از ابعاد مختلف زندگی یک یک آنها وجود دارد و در این زمینه کم کاری 
شده است. اگر آثار فاخر تولید کنیم در داخل و خارج از کشور مخاطب خواهد 
داشـــت. مثل فیلم محمد رســـول الله که آقای مجید مجیدی ساختند و سریال 
یوسف پیامبر و مختارنامه. اینها آثاری بودند که تمام منطقه را گرفتند. ما نباید 
بین خود و همسایگان دیوار بکشیم و باید جاده ابریشم فرهنگی راه اندازی کنیم.«

   4 اقدام فرهنگی دولت خانواده
او همچنین از طراحی یک کارت هوشـــمند خانوار ایرانی در دولتش خبر داد و 
گفـــت: »ایـــن کارت را بـــه عناوین فرهنگی به خانوار می دهیم و یارانه به آن تعلق 
می گیرد منتها به صورت پلکانی.« او همچنین چهار اقدام فرهنگی در دولتش 
را جزء اولویت ها دانست و گفت: »فرهنگ کارت خانواده برای آرامش و فرهنگ 
خانواده تقدیم خانوارهای ایرانی خواهد شد تا از محصولات فرهنگی با انتخاب 
خودشان استفاده کنند. زیرساخت های تفریحی را با کمک بخش خصوصی با 
محوریت بهره برداری زنان در اولویت قرار می دهیم. با فیلترینگ براساس عرف و 
فرهنگ جامعه برخورد خواهیم کرد. لایحه جامع رسانه های عمومی که در چند 

دولت معطل مانده را ساماندهی خواهم کرد.« 

علیرضا زاکانی: 
توسعه زیرساخت های فرهنگی 

علیرضا زاکانی که حدود ۳ سال است شهردار تهران شده، به عنوان کاندیدای 
یاست جمهوری در این دوره حضور دارد و به گفته خودش، سعی داشته تا با  ر

برنامه در این دوره حاضر شود.
 

   حجاب بان در مترو نداریم
زاکانـــی در میزگرد فرهنگی در پاســـخ به ســـوالی در خصـــوص حجاب بان ها و 
یم. آنچه که در رســـانه ها تبلیغ  حضور آنها در مترو گفت: »ما حجاب بان ندار
می شـــود، حقیقـــت ندارد. عکس های منتشرشـــده در فضـــای مجازی در این 
زمینه درســـت نیســـت. درباره حجاب بان ها نیز بگویم، دسته اول عضو فاتب 
هستند که مسئولیت شان مشخص است و دسته دوم یگان انتظامات است 
و لباس فرم دارند و وظیفه نظم بخشی و انضباط در مترو را دارند. در کنار این 
دو دسته، دسته سومی نیز توسط مردم و بر اساس امر به معروف و نهی از منکر 
انجام می شود. ما اجازه می دهیم فعالیتی که مخل دیگران نباشد، انجام شود. 
آنان کار ایجابی انجام می دهند که دختر خودم نیز جزء آنان اســـت اما برخی 
عناصر هستند که برای خودشان لباس و آرم درست کرده بودند. وقتی عکس 
آنهـــا را بـــرای بنـــده آوردنـــد، اجازه ندادم وارد مترو شـــوند. آنـــان در مترو انقلاب 
می خواســـتند وارد شـــوند. البته اگر به صورت ایجابی وارد مترو شـــوند، مشکل 
نخواهند داشت. مترو جای خودمختاری برخی نیست. کوچک ترین اتفاقی در 
مترو منجر به حادثه ملی می شود.« او در برنامه مناظره، همچنین درباره رفتاری 
که با بی حجابان در جامعه می شـــود، گفت: »نوع مواجهه با بی حجابان جز از 
طریق احترام میســـر نیســـت. آزادی، امنیت و حفظ حریم مردم باید ارتقا یابد. 

نباید حرف های خوب دیگران را فقط تکرار کرد.«

   2 بسته خاص برای پیشرفت
زاکانـــی در قســـمت ابتدایی مناظره  فرهنگی که با موضـــوع خانواده بود، درباره  
برنامه هایش در این حوزه گفت: »دو بسته خاص، یکی ناظر به سبک زندگی 

و پاســـخ معتبـــر بـــه نیـــاز مردم و دیگری ناظر به پیشـــرفت و آبادانی کشـــور را در 
دستور کار قرار داده ایم. در بخش اول سه بخش دارد که رفاه، یارانه و معیشت 
و اشتغال است. در بخش دوم ناظر به ازدیاد جمعیت است که در اینجا هم 
تکلیف مشـــخص اســـت و آن این اســـت که دنبال کنیم زن در کنار همســـری 
و مادری، پیشـــتازی عرصه اجتماعی را هم داشـــته باشـــد که البته این همان 

دغدغه رهبری است.« 

   تفاوت فیلترینگ و صیانت 
زاکانـــی در قســـمت دوم مناظره ها که با موضـــوع فیلترینگ و اینترنت بود، ابراز 
کرد فیلترینگ با صیانت متفاوت است و جواب دیگری در این حوزه نداشت. 

   »بیبدن« پرفروش ترین فیلم اجتماعی
او در بخشـــی از صحبت هایـــش بـــا اشـــاره به ســـاخت فیلم »بیبدن« توســـط 
ی تهران ساخت،  ی گفت: »بیبدن که سازمان فرهنگی هنری شهردار شهردار
تبدیل به پرفروش ترین فیلم اجتماعی کشـــور شـــد. ما حدود دو هزار صندلی 
یـــم و هزار صندلی  را احیـــا کردیـــم. الان ۵ هـــزار و ۵۰۰ صندلی ســـینمایی دار
یم تا به جشنواره برسد، لذا توسعه زیرساخت های فرهنگی  دیگر نیز می ساز

یک امر جدی است.« 

   معرفی 2 کتاب 
زاکانی با بیان اینکه توســـعه زیرســـاخت های فرهنگی امر جدی است، گفت: 
»باید به اقتصاد فرهنگ دقت کرد.« او این وعده را داد که بیمه هنرمندان و توجه 
بـــه آنهـــا و صندوق اعتباری هنـــر در دولت خدمت به صورت جدی پیگیری 
خواهد شـــد. او در پایان صحبت هایش دو کتاب معرفی کرد که بیشـــتر برای 
منازعه سیاسی اش با مسعود پزشکیان کارکرد داشت و گفت: »یک کتاب با 
عنوان »دغدغه های فرهنگی« است که تقدیم آقای پزشکیان می کنم. کتاب 
دیگر »ســـال های بنفش«، عملکرد دولت یازدهم و دوازدهم اســـت. اگر به این 

کتاب مراجعه شود، فاجعه اتفاق افتاده را متوجه خواهند شد.«

بخـــش مهمـــی از ایده هـــا و نظـــرات فرهنگـــی ۶ نامـــزد انتخابـــات 
وز گذشـــته شـــنیده شـــده و حـــالا می تـــوان  ی در 10 ر یاســـت جمهور ر
قضـــاوت منصفانه تـــری نســـبت به نظـــرگاه هر کـــدام از آنها در حوزه 
فرهنگ داشت. فضای مناظره به گونه ای نبود که چالش ها و پرداخت 

بـــه مباحـــث فرهنگی، عمیق شـــوند و دیگـــر اینکه نامزدها در ورود به 
مباحث اصلی، نقطه مشـــاجره آمیزی نداشـــتند. با این حال با تحلیل 
آنچه در ســـطح رخ نموده اســـت، می توان ایده ها و نظرات فرهنگی 
کارشناســـان پشـــت صحنه ســـتادهای انتخاباتی را بازخوانی کرد. در 
میزگردهـــا هـــم می توان علاوه بـــر ایده های فرهنگـــی نامزدها مجموعه 
نظرات کارشناســـان و حتی ســـطوح اختلافی که بین دو طرف میزگرد 
، یکی از  شـــکل گرفته اســـت را بررســـی کرد. کمتـــر از یک هفتـــه دیگر

ایـــن شـــش نامـــزد، رئیس جمهـــور ایران خواهد شـــد و آنچـــه در اینجا 
جمـــع آورده ایم، ســـندی ماندگار از وعده هـــای فرهنگی رئیس دولت 
چهاردهم است. علاوه بر این، کنار هم قرار گرفتن مجموع این نظرات، 
تصویری واضح از نسبت اهل سیاست با بخش های مختلف فرهنگ 

را نشان می دهد. 
نکتـــه قابـــل تامـــل اینکه برخـــی از نامزدها در بیان نظـــرات فرهنگی، 
ویشـــان گذاشـــته شـــده را  بیشـــتر ســـرفصل ها و نمونه هایی که پیش ر

روخوانی می کردند و در مقام یک سیاســـتگذار صاحب نظر نه توان 
تحلیـــل جریان هـــای حاضـــر در فرهنگ را دارند و نـــه می توانند افقی 
وی فعالان فرهنگی قرار  روشن و متصل به واقعیت های امروز را پیش ر
دهند. البته این آفتی اســـت که در بدنه سیاســـی وجود داشـــته و دارد 
ی از نگاه  و بـــرای همیـــن اســـت که در منازعات خـــود نمی توانند عار
ویترینـــی بـــه محصولات فرهنگی نگاه کنند و سیاســـت های روشـــن و 

قابل اجرایی برای حل مســـائل اصلی را ندارند. 

مصطفی پورمحمدی:
اجازه نمی دهم تفکر امنیتی بر فرهنگ سایه بیندازد 

مصطفـــی پورمحمـــدی بـــا ســـابقه حضور در دولت نهم و یازدهـــم وارد کارزار 
انتخابـــات شـــده اســـت. صحبت هـــای پورمحمدی، در میزگـــرد فرهنگی و 
ی کلیات بـــود و خیلی نمی توان حدس زد که  مناظره هایـــش بیشـــتر مانور رو

او در حوزه فرهنگ چه چیزهایی برایش مهم اســـت. 

   امنیتی ها در حوزه فرهنگ 
یابی شما  در مناظره فرهنگی در پاسخ به کارشناس برنامه مبنی بر اینکه ارز
از حضـــور عناصـــر و چهره هـــای امنیتی در ســـاحت فرهنگ در دولت های 
کنون جلسه کیفرخواست در دادگاه که  ســـه دهه گذشـــته چیست، گفت: »ا
کمه کردید یک بار  نیست.« و کارشناس دوباره گفت: »یک عمری شما محا
کمه کنیم، چه اشـــکالی دارد؟« و پورمحمدی در جواب گفت:  هـــم مـــا محا
»نباید اجازه دهیم تفکر امنیتی بر عرصه فرهنگ و هنر سایه بیندازد. همه 
نظامیان و امنیتی ها باید به بالندگی حوزه های فرهنگی و اجتماعی کمک 
گر بیایم »فرهنگ  کنند، اما نباید در انحصار سیاســـیون و امنیتی ها باشـــد. ا
یکرد فرهنگی،  اسلامی« را اوج خواهم داد. موفق ترین دوره وزارت کشور که رو

اجتماعی، سیاســـی و مدنی داشت دوره من بود.« 

   انحصار ممنوع 
ی درخصوص ورود بخش خصوصی به فرهنگ  یاست جمهور این کاندیدای ر
گفت: »نباید اجازه دهیم انحصار صورت بگیرد. انحصار اصلی ترین عنصر 

فســـاد و جلوگیری از رقابت بدترین عنصر ضدفرهنگی اســـت. برای کاهش 
یش  ی انســـان ها باید آزاد باشـــند، رشـــد کنند و رو نفـــوذ و ارتقـــای بســـتر کار
داشـــته باشـــند. اینکه عده ای ثروتمند سرمایه خود را در هنر بیاورند و رقیب 
ینه های سرسام آور صدا و سیما  صداوسیما می شوند، عیب است؟ با این هز
می شـــود آن را با بودجه دولتی اداره کرد؟ من از این نگاه تاســـف می خورم و 
گر من رئیس جمهور شـــوم  فکر می کنم همین نگاه به ما آســـیب زده اســـت. ا

ایـــن عرصه را با قدرت تغییر خواهم داد.« 

   گشت ارشاد و مدیریت فرهنگ جایش در خیابان نیست
گر شـــما  پورمحمـــدی در پاســـخ به ســـوال کارشـــناس برنامـــه مبنی بر اینکه ا
رئیس جمهور کشـــور شـــوید، آیا اجازه می دهید وزارت کشـــور شـــما سردمدار 
، گفت: »کف خیابان جای احترام و انضباط است،  گشت ارشاد باشد یا خیر
یـــت فرهنگ کف خیابان  نـــه جـــای بگیر و ببند. جای رشـــد، کنترل و مدیر
گر اجازه دادیم مقوله های اجتماعی در بســـترهای آن بدون توجه،  نیســـت. ا
یت، بدون آموزش لازم و بدون ساخت وســـاز مناســـب رها شود و  بدون مدیر
سپس محل بروز و ظهور آن کف خیابان بیاید و و بعد بخواهیم آن را حل کنیم، 
ناموفـــق خواهیـــم بود. مدیر امنیتی باید حواســـش به حوزه فرهنگ و اقتصاد 
باشد، زیرا می تواند گلوگاه های انحراف را زودتر از همه بفهمد و تذکر دهد.« 

   پس گرفتن لایحه عفاف و حجاب
طـــرح مســـائل و راه حل هـــای پورمحمدی در حوزه زنـــان و خانواده کلی بود و 
ســـعی نکرد به صورت شـــفاف به سوالات جواب بدهد و اصلی ترین ایده ای 

کـــه در ایـــن حوزه داشـــت پـــس گرفتن لایحـــه عفاف و حجاب بـــود و گفت: 
گـــر موفق به اخذ رای شـــما و  »قـــرار مـــن بـــا شـــما بانوان و دختران اســـت که ا
اعتماد شـــما شـــدم حتما لایحه عفاف و حجاب را پس می گیرم و در دولت 
با کارشناســـان و صاحب نظران و دلســـوزان و خانم ها مفصل بحث می کنیم 
که برای حل این مشـــکل چه ضوابطی را تعریف کنیم و متعهد می شـــوم که 
به نحو درست تعقیب کنم که هماهنگی لازم را انجام دهم و مطمئنا موفق 

 ». ینه کمتر خواهیم شد با هز

   ادامه فیلترینگ آسیب زننده است
او درخصوص بحث فیلترینگ ادامه دادنش را آســـیب زننده دانســـت و به 
ی  ی پی ان اشاره کرد و گفت: »چون در بحث اینترنت و فضای مجاز مافیای و
کید  فعال بودم و کارهای بزرگی انجام دادم و دغدغه اصلی من بوده است؛ تا
کرده ام که پیام رســـان توانمند ایجاد کنیم که در منطقه قدرت برتر باید و در 
یابی خودم این بـــود که توانایی  دنیـــا حرفـــی بـــرای گفتن داشـــته باشـــیم و ارز
کت کنیم و با تیم خوب فنی مان  یم. باید با پیام رســـان های خارجی شـــرا دار

ی کنیم.«  یم و بومی ساز جلو برو

   دولت وظیفه اش تنظیم گری است نه دخالت 
پورمحمـــدی درخصـــوص ورود دولـــت در حـــوزه فرهنـــگ و کارهایـــی که در 
 ، ایـــن زمینـــه انجـــام خواهـــد داد گفـــت: »دولت هـــا بایـــد به شـــکل تنظیم گر
حمایت کننـــده و هدایت کننـــده ظاهـــر و به نظرم این رفتار هوشـــمندانه تر و 
موفق تـــر اســـت و حاشـــیه های کمتـــری ایجـــاد می کند و من مدافـــع این نوع 

ی هستم.« اعمال سیاستگذار
او در حوزه کتاب، عدالت فرهنگی و ســـوالاتی که کارشناســـان پرســـیدند، 
ســـعی نکرد خیلی جزئی به مســـائل ورود کند و در صحبت هایش، ســـینما 
را قلـــه هنـــر معرفـــی کـــرد و گفت: »قـــرار ما در دولت چهاردهم این اســـت که 
نظـــارت بـــر نمایـــش خانگی را اصـــلاح کنیم. در دولت قرار رســـالت ما دفاع 
از هویـــت فرهنگـــی و عدالـــت فرهنگی و امنیت جامعـــه و حقوق خلاقان و 

ینندگان آثار هنری است.«  آفر
او نگاه ویژه ای به پلتفرم های فعال در شـــبکه نمایش خانگی دارد و در این 
، نماوا،  بـــاره گفت: »شـــبکه نمایش خانگی خیلی مهم اســـت، مثـــل فیلیمو
تلوبیـــون، اینهـــا بســـتر های خیلی قوی اســـت برای اینکه ایـــن هنر و اقتصاد 

قابل توجه جذب کند.«

   کارشناس پورمحمدی و ایراد به حوزه موسیقی و سینما
حجت الله ایوبی، یکی از کارشناسانی بود که همراه با پورمحمدی به میزگرد 
فرهنگی او رفت و در مناظره  ها هم او را همراهی کرد. ایوبی چند دقیقه ای 
در ایـــن میزگـــرد صحبـــت کرد و گفت: »مـــا در دوره هـــای مختلف فرهنگ 
ایران را به دســـت کســـانی ســـپردیم که بـــا این جهان بیگانـــه بودند و بیگانه 
هســـتند. اهالی هنر از این مشـــکل رنج می برند. کســـانی به رده های عالی 
یـــت فرهنگی می رســـند که گویی اولین تماس شـــان بـــا جهان فرهنگ  مدیر
است. هنوز نمی دانیم تکلیف مان با موسیقی چیست و برای همین است 
گر ســـینما را می خواســـتیم باید ۵ هزار  که اهالی موســـیقی اذیت می شـــوند. ا

سالن سینما می داشتیم.«

محمدباقر قالیباف: 
مردمی سازی هنر 

ی تهران و مجلس شورای  محمدباقر قالیباف با اتکا به اقداماتی که در شهردار
اسلامی انجام داده است، مصدایق متعددی برای کار فرهنگی در میزگرد و 
مناظره فرهنگی داشت اما در جواب برخی سوالات هم کلیات را ترجیح داد. 

   رسانه ها آزاد هستند
کنش به ســـوال حســـین انتظامی مبنی بر اینکه در  او در میزگرد فرهنگی در وا
روز آغاز تبلیغات شـــما، دو نفر از اصحاب رســـانه دستگیر شدند. برای آنها 
چه کرده اید، گفت: »در ابتدا باید بگویم که بدون شک رسانه و آزادی رسانه 
که رســـانه به عنوان نماینده افکار عمومی باید منتقد  بســـیار مهم اســـت؛ چرا
باشد و نظارت کند. انعکاس حرف و نقد مردم از وظایف رسانه است و حتما 
ی قانون را رعایت نکرده و فراتر  باید آزادانه عمل کنند. ممکن است خبرنگار
از قانون عمل کرده باشـــد و برخی بازداشـــت شـــدند. درباره این دو نفری که 
کیان آنان همگی خصوصی  مطرح کردید؛ به دادگاه اولیه و ثانویه رفتند و شا

کیان آنان صحبت می کنم.«  گر نیاز باشد با شا هستند و ا

   گشایش در فضای مجازی 
ی ایجاد  ی معتقد به کنترل هایی بود که ولنگار او درخصوص فضای مجاز

ی  نکند و در این خصوص گفت: »باید گشـایش هایی هم در فضای مجاز
ی، کنتـرل و جلوگیـری  ایجـاد شـود. نیـت مـا از محدودیـت در فضـای مجـاز

ی در این حوزه انجام شـود.«  ی اسـت. حتما باید مصون سـاز از ولنگار
ینـگ را برمـی دارد یـا نـه؟ قالیبـاف  کارشـناس برنامـه از او پرسـید آیـا او فیلتر
یحـی نـداد. امـا قالیبـاف در مناظـره فرهنگی برعکس میزگرد  ولـی جـواب صر
گفـت: »بـا  کـرد و  ینـگ شـفاف صحبـت  فرهنگـی اش، درخصـوص فیلتر
ی پـی ان از ۲۲ درصـد  ینـگ مخالفـم چـون فسادزاسـت. اسـتفاده از و فیلتر
بـه ۶۷ درصـد افزایـش پیـدا کـرده اسـت. مـا در دولـت چهاردهـم بـه دنبـال 
و  ی  مردمی سـاز ی،  شفاف سـاز هسـتیم؛  سیاسـت  سـه  کـردن  اجرایـی 
ن شـک بایـد از پلتفرم هـای داخلـی موفـق خـود ماننـد  ی. بـدو هوشمندسـاز
بلـه و ایتـا و نشـان حمایـت کنیـم. دوم آن اسـت کـه بایـد از کسـب وکار در 
ی  ی حمایت کنیم. باید گروهی در شورای عالی فضای مجاز فضای مجاز
تشـکیل شـود و ایـن کار را پیگیـری کنـد. حتمـا مـا بـا یـک پلتفـرم خارجـی کـه 
می توانیـم بـا هـم باشـیم مشـارکت کنیـم و بـه صـورت مشـارکتی در حوزه هـای 
ی شـد و بایـد ایـن  پلتفـرم اجتماعـی و پیام رسـان ها فعـال باشـیم، کـه کـم کار

موضـوع مدنظـر باشـد.« 

   زنـان را در دوراهی قرار نمی دهیم
قالیبـاف در مناظـره فرهنگـی کـه جمعه شـب برگـزار شـد درخصـوص مسـاله 

زنـان و خانـواده گفـت: »در دولـت چهاردهـم ایـن قـول را می دهـم به گونـه ای 
ن  ن هـا را در یـک دوراهـی قـرار ندهیـم کـه بـه آنهـا بگوییـم یـا ز عمـل کنیـم کـه ز
خانـه دار باشـید یـا رشـد اقتصـادی، علمـی و تحصیلـی در جامعـه داشـته 
ن شک فراهم کنیم.« او در جواب  باشید و هر دو را باید حتما برای زنان بدو
مصطفـی پورمحمـدی درخصـوص پس گرفتـن لایحـه عفـاف و حجـاب هـم 
گفـت: »ایـن لایحـه هنـوز بـه قانـون تبدیـل نشـده و در مسـیر خـودش اسـت. 

همـه بخش هـای ایـن لایحـه هـم بـه سـمت کارهـای ایجابـی اسـت.« 

کز متعدد برای زنان     ایجـاد مرا
ی انتظامـی بـرای  ی تهـران و نیـرو او بـا اشـاره بـه اقداماتـش در زمـان شـهردار
ی تهـران بـودم، مرکـز مداخلـه بـرای زنـان  زنـان گفـت: »زمانـی کـه در شـهردار
ن در خانـه مشـکلی پیـدا کـرد و یک مرد  گـر ز در نظـر گرفتیـم بـه ایـن معنـا کـه ا
ن کرد، به کجا برود. بنده این مرکز را  ناجوانمرد پیدا شد و او را از خانه بیرو
ایجاد کردم و زنان با یک تلفن، شب با آسایش به آنجا می آمدند و کارشان 
را دنبـال می کـرد کـه بعـد دچـار عارضـه بعـدی نشـوند. مـا شـهدخت را بـرای 
دختـران و شـهربانو را بـرای اوقـات فراغـت زنـان ایجـاد کردیـم. مهدکـودک در 
همـه محل هـا درسـت کردیـم تـا زنـان کـه هـم کار خانـه را انجـام می دهنـد و 
بایـد بچـه را هـم نگـه دارنـد، حداقـل دو سـاعت بچـه خـود را در مهدکـودک 

بگذارند و بتوانند به خودشـان برسـند و اسـتراحتی داشـته باشـند.« 

   فرهنگ را به سـمت مردمی سازی می بریم
ی درخصوص نقش مردم در حوزه فرهنگ  یاست جمهور این کاندیدای ر
و تولی گـری دولـت صحبـت کـرد و بعـد هـم از اقداماتـی کـه در ایـن حـوزه 
ی تهـران انجـام داده بـود، گفـت: »فرهنـگ را مـردم تولیـد  در زمـان شـهردار
و مصـرف می کننـد و نقـش دولـت در حـوزه فرهنـگ بایـد تولی گـری باشـد. 
کار فرهنگـی را بـا کمـک مـردم انجـام دادیـم و  مـا در شـهر تهـران تولیـد 
فرصت هایـی را فراهـم کردیـم. مـا بیـش از ۳۶۰ کتابخانـه در تهـران ایجـاد 
ی و الکترونیکی ایجاد کردیم و دسترسی آن را  کردیم. کتابخانه شبانه روز
برای کل کشـور در نظر گرفتیم. همچنین چند ده هزار صندلی سـینما و 
سالن های تئاتر طراز اول و در سطح بالا و متناسب با کشورهای پیشرفته 
ایجـاد کردیـم. فرصت هایـی ماننـد سـراهای محلـه را در کنـار مسـاجد و 
کردیـم. موضوعاتـی ماننـد بـاغ مـوزه دفـاع مقـدس و  حسـینیه ها ایجـاد 
بـاغ کتـاب در تـراز بین المللـی هسـتند و اینهـا فرصت هایـی هسـتند کـه 
ی در حـوزه فرهنـگ را یـک  یـم.« قالیبـاف مردمی سـاز مـا بـه آنهـا نیـاز دار
کار مـا در دولـت  اصـل اساسـی در دولتـش دانسـت و گفـت: »اسـاس 
ی  کـه در فرهنـگ هـم بایـد بـه سـمت مردمی سـاز چهاردهـم ایـن اسـت 
یـم. همان طـور کـه سـازمان نظـام پزشـکی و سـازمان نظـام مهندسـی  برو
یـم، بایـد سـازمان نظـام فرهنگـی هـم داشـته باشـیم تـا اهالـی فرهنـگ  دار

و هنـر آن را خودشـان اداره کننـد.« 

مسعود پزشکیان: 
مداخله گری دولت در عرصه فرهنگ کم شود

مســـعود پزشـــکیان در حـــوزه فرهنگی در میزگرد و مناظـــره، هم کلی صحبت 
می کنـــد و هـــم گاهـــی جزئیاتی را عنوان می کند. او در میزگرد فرهنگی وقتی با 
گر  سوالی در حوزه رسانه مواجه شد، به آزادی رسانه اشاره کرد و گفت: »رسانه ا
آزاد باشد راحت نمی توانیم پول ها را گم وگور کنیم و بگوییم نمی دانیم چه شد.« 

   گشت ارشاد باید کنار گذاشته شود
او با اشـــاره به اتفاقاتی که از ســـال ۱۴۰۱ در کشـــور افتاده و مساله گشت ارشاد 
گفت: »از نظر اعتقادی با هرگونه زورگویی و برخورد خشن با هر انسانی به ویژه 
زنان مخالف هســـتم. به کارهایی که در خیابان می شـــود یا ماشـــین هایی که 
ی اتفاق می افتد، چرا اعتراض نکردیم.«  گرفته می شود و آنچه در فضای مجاز
او همچنین در مناظره فرهنگی اش درخصوص گشت ارشاد گفت: »گشت 
… باید کنار گذاشته شود. ما باید با آنها به طریقی که  ارشاد، جریمه، توبیخ و

برازنده آنهاست برخورد کنیم.«

   فیلترینگ نباید باشد
ینگ و  پزشـــکیان در مناظـــره فرهنگی در جواب ســـوالی درخصـــوص فیلتر
ینگ نباشـــد و جامعه  نگاه به این موضوع گفت: »همه موافق هســـتیم فیلتر

با زنان و دختران برخورد کرامت گونه داشـــته باشـــد.« 

   موانع کار هنرمندان زیرزمینی برطرف می شود
او درخصوص سینما و هنر و مشکلات و موانع این حوزه گفت: »در رابطه با 
یم که باید موانع آنها برداشته شود. ۱۷ فیلم بلند  تی دار سینما و هنر مشکلا
که در عرصه بین المللی به نمایش گذاشته شد، در ایران مجوزهای لازم را 
یرزمینی و غیرقانونی کار  نگرفتند. موانعی که باعث می شود هنرمندان ما ز

کنند باید برطرف شـــود تا از حضور این عزیزان اســـتفاده کنیم.« 

   نام بردن از اصغر فرهادی
پزشـــکیان در میانـــه گفتـــارش در مناظـــره، برای اینکه اشـــاره ای به ســـینما 
داشـــته باشـــد از اصغـــر فرهـــادی نـــام برد و گفـــت: »اصغر فرهـــادی را همه 

ی قائل هســـتند. در دولت  می شناســـیم کـــه در خـــارج برایش چـــه اعتبـــار
گـــر مردم رأی دادند دولـــت حتما باید به فیلم و فیلمســـازان کمک  آینـــده ا
یم تعدادی  کند و موانع سر راه هنرمندان و کارگردانان برداشته شود. نگذار
ممنوع الخـــروج شـــوند و تعـــدادی از مملکت ما خارج شـــوند. اصولا دولت 
بیاید و سیاســـتگذار و ناظر برنامه باشـــد و  بایـــد از حالـــت مداخله گـــری در
کار را به ناظران بخش های خصوصی بســـپارد. ممیزی باید براســـاس قانون 

صورت گیرد، نه ســـلیقه.« 

   اجازه مداخله در حوزه فرهنگ را نمی دهم
ی درخصـــوص ممیزی هـــای ســـلیقه ای  یاســـت جمهور ایـــن کاندیـــدای ر
درخصـــوص فرهنـــگ گفت: »ممیزی های ســـلیقه ای را کامـــلا رد می کنم و 
اجازه مداخله دستگاه ها در حوزه فرهنگی را نخواهم داد. پذیرش عقلانی 
قواعد بین المللی ازجمله قانون مالکیت معنوی یک ضرورت است و باید 
ی آن چهارچوب را مصوب کنیم. تلاش خواهم کرد دولت  یم و رو آن را بپذیر

من فرهنگی باشـــد، نه اینکه فرهنگ را دولتی کنم.«

   کارشناس فرهنگی پزشکیان آثار فعلی سینما را بالاتر 
از ابتذال دانست

علیرضا بهشتی که همراه با مسعود پزشکیان در میزگرد فرهنگی حضور 
داشت، با انتقاد از وضعیت فرهنگی حال حاضر گفت: »وزارت ارشاد 
که نهاد مأمور اســـت، ضابط قوه قضائیه و نامه رســـان نهادهای امنیتی 
نسبت به هنرمندان شده است. ما آثار فعلی را حتی مبتذل نمی دانیم. 
یت این شـــرایط را رقم  اینها ابتذال را هم شـــرمنده کردند. ما با ســـوء مدیر
یـــخ پیش از انقلاب کشـــور ما تواناترین کشـــور در  زدیـــم. بـــه شـــهادت تار
تولیـــدات فرهنگـــی بوده اســـت. امـــروز صنعت ســـینما تعطیل اســـت. 
یم  یتی را نمی توان نماینده ســـینما دانســـت. ما باید بپذیر چهار تا ســـلبر
شـــرایط قرنطینه تمام شـــده است. ما نمی توانیم با سانسور مسائل را حل 
کنیم. چرا هنرمندان ما باید کوچ کنند؟ ما یک سرمایه بزرگ را از دست 
یت جدید  دادیـــم. تجدیدنظر در این سیاســـت ها و ایجـــاد الگوی مدیر
اهمیـــت دارد. مـــا خیلـــی فرصت هـــا را از دســـت دادیم امـــا هنوز امکان 

تغییر مسیر هست.« 

جمع بندی نظرات نامزدهای انتخابات نشان می دهد  
همچنان ایده های قدیمی فرهنگ بر ذهن ها مسلط است و راه حلی برای مسائل امروز این حوزه ندارند

 فرسنگ ها دور از فرهنگ
نامزدهای انتخابات چگونه سراغ موضوع سینما رفتند؟

۳ راه حل برای یک مساله
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